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حمیدرضا ترقی، عضو شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی درباره اینکه این 

حـزب بـا ارائـه یـک لیسـت مسـتقل در انتخابات حضـور پیدا کرده یـا رویکرد 

ائتـلاف بـا سـایر احـزاب را ترجیـح می دهـد می گویـد: »قطعـا در انتخابـات 

حضـور پررنگـی داریـم مـا وظیفه مـان بـه لحـاظ حزبـی این اسـت کـه اولا در 

جهـت افزایـش مشـارکت مـردم تلاش و برنامه ریزی کنیـم و دوما اینکه زمینه 

یک رقابت سـالم را در کشـور فراهم کنیم و سـوما اینکه پیشـنهادات مناسـب 

و در واقـع افـراد واجـد شـرایطی را بـرای مطـرح کردن در افـکار عمومی و هم 

در ائتلاف هایـی کـه در آینـده ممکـن اسـت بـه وجود بیاید داشـته باشـیم تا 

بـا دسـت پـر در انتخابـات حضـور پیـدا کنیـم. ما طبیعتـا باید از لیسـت مان 

در ائتلاف هـا دفـاع کنیـم امـا اسـتراتژی مان کـه جـزء اصولـی اسـت کـه 

در حـزب تصویـب شـده اسـت ایـن اسـت کـه نیروهـای انقـلاب و خصوصـا 

نیروهـای اصولگـرا تـا جایـی کـه می تواننـد بـا هـم ائتـلاف و وحـدت داشـته 

باشـند و ظرفیت هـا و سـرمایه اجتماعـی خودشـان را بـا هـم ادغـام کننـد تـا 

تـوان بیشـتری بـرای رای آوری داشـته باشـند. البته همه اینها بسـتگی دارد 

بـه اینکـه آیـا رقابـت درون گفتمانـی اسـت یا بـا بیرون اسـت و اینهـا در آینده 

رقابت هـای کشـور مشـخص خواهد شـد.« 

  سیاست های کلی انتخاباتی حزب به تصویب رسیده است

ترقی درباره اینکه فعالیت های انتخاباتی حزب متبوعش در چه مرحله ای است 

توضیح می دهد: »هنوز به صورت رسمی فعالیت های انتخاباتی آغاز نشده 

است اما تاکنون ما سیاست های کلی انتخابات را در شورای مرکزی تصویب 

کرده ایم و برنامه زمان بندی شروع رسمی و اعلام حضورمان درحال تدوین 

است. در سطح شهرستان ها هم فعلا لیستی از افرادی که برای انتخابات 

مطرح هستند تهیه کرده ایم اما درباره مصادیق، تصمیمی گرفته نشده است.« 

  منتظر تعیین تکلیف استعفا ها هستیم

قائم مقام حزب موتلفه درباره اینکه چرا هنوز تصمیمی درمورد افراد و مصادیق 

اتخاذ نشده است می گوید:»هنوز قطعیتی از سوی افرادی که باید تا خردادماه 

از مسئولیت های اجرایی استعفا بدهند مشخص نشده است، لذا هنوز منتظر 

هستیم که مهلت قانونی این استعفاها تحقق پیدا کند و افرادی که قطعا 

می خواهند استعفا دهند مشخص شوند و براساس مصادیق نسبت به افراد 

بررسی صورت گیرد. نامزدها باید شش ماه قبل از ثبت نام استعفا دهند و 

تعدادی از افراد پست اجرایی دارند و طبیعتا باید در زمان مقرر تا خردادماه 

استعفا بدهند. باید مشخص شود که چه کسانی می خواهند قطعی وارد 

انتخابات شوند تا بتوانیم روی آنها حساب کنیم.«

  هنوز در مورد حمایت مجدد از میرسلیم تصمیم نگرفته ایم

حمیدرضا ترقی درباره احتمال حمایت مجدد از افرادی همچون مصطفی 

میرسلیم که در دوره گذشته مجلس شورای اسلامی از حزب موتلفه در مجلس 

حضور داشتند، می گوید: »اینها باید براساس شاخص های تعیین شده در 

رابطه با نماینده طراز انقلاب در گام دوم مورد بررسی قرار گیرد و بر آن اساس 

باید مشخص شود که هنوز مشخص نشده است. هنوز بازنگری نکرده ایم و دیر 

هم نشده؛ چراکه در حال بررسی عملکردها هستیم و نقش نمایندگان مان در 

کمیسیون ها و قانونگذاری و البته در حل معضلات مردم و در بین مردم باید 

مشخص شود تا بتوانیم علمی درباره عملکردشان در فراکسیون موتلفه در مجلس 

یازدهم اظهارنظر قطعی داشته باشیم. برخی از اطلاعات را باید مجلس به ما 

بدهد و برخی از اطلاعات را از مردم می گیریم و اینها کمک می کند که ارزیابی 

دقیقی نسبت به عملکرد نمایندگان که عضو فراکسیون موتلفه هستند صورت 

گیرد و بعد درباره ادامه حمایت از آنها یا عدم حمایت تصمیم خواهیم گرفت.«

  گفتمان و زمان آغاز به کار رسمی حزب هنوز مشخص نشده است

عضو شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی به این سوال که آیا شعار و گفتمان 

حزب برای حضور در انتخابات تعیین شده است پاسخ منفی داده و توضیح 

می دهد: »یکی از محورهای فعالیت های حزب گروهی هستند که باید 

گفتمان انتخاباتی را در این رابطه تدوین کنند و این گروه مشغول بررسی 

مهم ترین مسائل کشور هستند تا محور گفتمان را پیشنهاد بدهند اما هنوز 

محور دقیق گفتمان مان برای انتخابات آتی مجلس دقیقا مشخص نیست.«

ترقی همچنین درمورد زمان آغاز به کار فعالیت رسمی حزب موتلفه برای 

انتخابات مجلس نیز می گوید: »البته این را هنوز مشخص نکرده ایم ولی 

جزء برنامه زمان بندی است که ستاد انتخابات تا دو هفته آتی برنامه را اعلام 

می کند و مشخص می شود، ولی هنوز زمان خاصی تعیین نشده است.«

  قائم مقام موتلف در انتخابات شرکت نمی کند

قائم مقام حزب موتلفه در پایان این گفت وگو حضور خود در انتخابات آتی 

مجلس را رد کرد و می گوید: »ترجیح می دهم که مسئول ائتلاف بمانم و 

دیگر خودم نامزد نشوم.«

علی محمد نمازی درمورد برنامه آتی این حزب در انتخابات آتی مجلس گفت: »تا 

آنجا که من خبر دارم هنوز کارگزاران به جمع بندی خاصی نرسیده است.« او در 

ادامه ضمن بررسی عواملی که لازمه برگزاری انتخابات است احتمالاتی را نیز درمورد 

جهت گیری کارگزاران در انتخابات پیش رو مطرح می کند. 

  لوازم برگزاری انتخابات 

عضو حزب کارگزاران سازندگی در توضیح عوامل مورد نیاز برای مشارکت بالا در 

انتخابات می گوید: »برگزاری انتخابات متاثر از چند عامل بسیار مهم است. اول 

رای دهندگان که ملت است. دوم قوانین و مقررات حاکم بر آن انتخابات، سوم 

عوامل اجرایی و چهارم عوامل نظارتی. 

درمورد عامل اول باید بگویم که الان وقتی به جو شهرها و فضای کشور نگاه 

می کنیم، به نظر می رسد آمادگی برای شرکت در انتخابات وجود ندارد. اگرچه 

چون انتخابات مجلس است، ممکن است در شهرستان ها رقابت های محلی شکل 

بگیرد و عده ای را پای صندوق بیاورد. اما فضای عمومی حکایت از عدم مشارکت 

در انتخابات دارد. درمان این مشکل ایجاد امید در مردم است. مردم یعنی اکثریتی 

که باید پای صندوق رای بیایند. این در دست حکمرانی است. اولا باید به اعتراض 

و مطالبات مردم توجه شود و یکجوری باید آشتی شکل بگیرد بین مطالبات مردم و 

محدودیت هایی که الان وجود دارد و حتی الامکان به این مطالبات پاسخ داده و از 

یک انتخابات آزاد، رقابتی و سالم صحبت و به مردم ثابت شود که قرار است در این 

انتخابات ردصلاحیت ها به آن صورتی نباشد که در دوره های دهم و یازدهم بود. 

باید این راهبرد به مردم منعکس شود که رای دهندگان با هر گرایشی در انتخابات 

کاندیدا خواهند داشت. دوم قانون و مقررات است. نظر من  این است که به قوانین 

فعلی دست زده نشود، با این استثنا که نظارت استصوابی ابطالش اعلام شود یا 

اینکه برگردیم به قانون انتخاباتی که در دوره امام وجود داشت، چون در آن زمان 

تازه انقلاب شکل گرفته بود، مطالبات کاملا مشخص بود، اعتراضات به رژیم کاملا 

معلوم بود، پیروز شده بودیم و در راستای قول هایی که انقلابیون داده بودند قانون 

انتخابات نوشته شده بود و انتخابات هم برگزار شده بود. سوم مجریان  هستند. 

وزارت کشوری که الان وجود دارد سختگیرانه تر از شورای نگهبان در تعارض با حق 

انتخاب مردم اعلام نظر می کند یا باید وزیر کشور عوض شود یا اینکه تکلیف شود و 

وزیر کشور اعلام کند که این وزارتخانه به هیچ وجه اعمال نظری در بحث انتخابات 

نخواهد کرد.  چهارم ناظران انتخابات هستند که اعضای شورای نگهبان محسوب 

می شوند. شورای نگهبان باید چنین اعتمادی را به مردم بدهد. اگر این اتفاقات 

بیفتد، مطمئنا مردم  پای صندوق های رای می آیند و در انتخابات شرکت می کنند. 

بارها مقام رهبری از مشارکت حداکثری صحبت کرده اند. این هدف خوب است. 

هدف خوب هرچند خوب توضیح داده شود اما اگر سازوکاری برای اجرا نداشته 

باشد، نتیجه ای ندارد.«

  حضور مستقل کارگزاران در انتخابات 98 تجربه ای کاربردی بود

نمازی در پاسخ به این سوال که آیا احتمال دارد درصورت عدم ورود اصلاح طلبان 

به انتخابات کارگزاران همچون سال 98 فهرست مستقلی ارائه دهد، می گوید: »از 

نظر من آن هم تجربه ای بوده است برای حزب و قطعا اگر حزب بخواهد تصمیم 

بگیرد، آن تجربه را هم مدنظر خواهد داشت که البته من قضاوتی درمورد خوب یا 

بد بودنش ندارم اما تجربه کمک کننده ای بوده است و آن تجربه مد نظر قرار خواهد 

گرفت. حزب کارگزاران یکی از احزاب فعال کشور است و درمورد مسائل مهم کشور 

قطعا نظر خواهد داشت.« 

  کارگزاران همسو با جبهه اصلاح طلبان

نمازی در تحلیل اینکه کارگزاران سازندگی درصورت حضور در انتخابات آیا با 

اعتدالیون و چهره هایی مثل حسن روحانی و علی لاریجانی ائتلاف می کند 

یا به سمت جبهه اصلاحات سوق پیدا خواهد کرد، می گوید: »ترکیب جبهه 

اصلاحاتی درحال شکل گیری است و دارد به نهایت خودش می رسد تا 15 نفر 

به عنوان اعضای حقیقی و 15 نفر هم دبیران احزاب به عنوان اعضای حقوقی 

انتخاب شوند. به نظر من کارگزاران تلاش خواهد کرد در هماهنگی با جبهه 

اصلاحات حرکت کند.«

  معیارها برای معرفی افراد در لیست انتخاباتی 

عضو حزب کارگزاران سازندگی در پایان به معیارهای انتخابات چهره های احتمالی 

در لیست انتخاباتی اصلاح طلبان می پردازد و می گوید: »به نظر من معیارها باید 

از نیاز های کشور اتخاذ شود. نیاز های کشور الان هرچه هست باید به آن توجه و 

معیارها تعریف شوند. یکی از نیازهای مهم کشور برگرداندن اعتماد مردم است که 

یک مساله مهم است. الان نوعی بی اعتمادی بین ملت و دولت به وجود آمده است 

و این اعتماد باید احیا شود. اعتماد زمانی احیا می شود که به مطالبات اکثریت 

مردم توجه شود. الان از نظر سیاسی، اجتماعی و فرهنگی مردم مطالباتی دارند 

و به ویژه از نظر اقتصادی اوضاع خوبی در کشور وجود ندارد. موضوع تخم مرغ و 

مرغ ببینید چه وضعیتی برای کشور درست کرده است. خلاصه این امر وجود دارد 

و معیار ها از نیازهای حال و آینده کشور ایران باید تعریف شود.«

سیدشـهاب الدین طباطبایـی، دبیـرکل حـزب نـدای ایرانیان 

بـه بهانه حواشـی پیش آمده دربـاره پیام کوتاه علی لاریجانی، 

رئیـس سـابق مجلـس دربـاره عـدم حضـورش در رقابت هـای 

انتخاباتـی پیـش رو، بـه بررسـی فضـای فعلـی کشـور و میزان 

مشـارکت احتمالـی مـردم در انتخابـات مجلـس دوازدهـم 

پرداخـت و اصلی تریـن محورهـای پیـام لاریجانـی را این طـور 

تفسـیر کـرد: »پاسـخ هفتـاد کلمـه ای آقای علـی لاریجانی به 

خبـر انتخاباتـی تسـنیم، بیـش از آنکـه جوابیه ای بـه خبر این 

خبرگـزاری باشـد، واکنـش مختصـر و گزنده ای بـود به عوامل 

پرده دوم یکدست سـازی که ایشـان اسمش را »خالص سازی« 

گذاشـته اسـت. او جریان بالادسـت خبرگزاری تسـنیم را هم 

بی نصیـب نگذاشـته، آنجـا کـه از روش هـای »بـرادران« بـرای 

ایجـاد رقابـت مصنوعـی با ابزار خبرسـازی نام بـرد. البته فراتر 

از ردوبـدل شـدن  ایـن طعـن و کنایه هـا و تحلیل و تفسـیرهای 

رسـانه ای، مردمـی هسـتند کـه حتی تندتر از ایـن عبارات هم 

متاسـفانه فعلا در وجودشـان موج و اشـتیاقی بر نمی انگیزد و 

بـه درسـتی بـه این راحتی ها سـر آشـتی با انتخابـات و فعالان 

سیاسـی ندارند و همین جملات و واکنش ها را هم روش های 

مصنوعـی بخـش دیگـری از برادران بـرای گرم کردن تنور فعلا 

خامـوش انتخابـات می دانند.«

  مخاطب این پیام، جریانات خودی و بعضی رفقای 

سابق بودند

سابق  رئیس  م  پیا ن  طبا مخا ز  ا شتش  ا برد طبایی  طبا

این  این طور توضیح داد: »همچنین معتقدم  را  مجلس 

هفتاد کلمه برای جریان اصلاحات و بلکه بخش زیادی 

از مردم محذوف، کشف  جدید و نکته نگفته ای نداشت؛ 

بیشتر مخاطبش جریانات  خودی و بخشی از رفقای سابق 

بود. خالص سازی ای که ایشان از آن نام برده، متفاوت از 

حذف رقیب  خودی ها و تشکیل  توده فزاینده ناخودی ها 

یا به زعم  خودی ها، بیخودی هاست. او به خودی هایی که 

دارند کم کم، با هدایت  محترمانه به بخش  نخودی ها منتقل 

می شوند آلارم داده است. در اصل خالص سازی ای که ایشان 

از آن نام برده، نخودی سازی در بین خودی هاست و خیلی 

ربطی به ناخودی ها ندارد. نکته بعدی اینکه این ترکیب  

هفتاد کلمه ای برخلاف  محافظه کاری های رایج و تلاش 

برای راضی نگه داشتن  همه اصحاب  قدرت، پیام  دیگری 

هم دارد که عامیانه اش می شود اینکه آش آنقدر شور شده 

که صدای بعضی آشپزها هم درآمده و نکته اش این است که 

این بعضی آشپزها که قبلا از دستپخت  خود یا برادران شان 

میل نمی کرده اند، حالا که خودشان مشتری شده اند، 

شوری اش ذائقه و دل شان را می زند. علی لاریجانی نماد  

بخشی از آشپزهایی است که بخشی در لفافه و برخی بی پرده 

از یکدست سازی یا خالص سازی و آفاتش می گویند.« 

در کنار اینها، با همه وجود باور دارم که تغییر و تحول در 

اندیشه و فکر و گرایش آدم ها را باید به رسمیت شناخت و از 

آن استقبال کرد، حتی اگر عامل  وجودی این تحول معطوف 

به محدود شدن  منافع شخصی باشد.«

  همه باید بپذیرند که مُلک را چاره ای دیگر نیاز است

این فعال سیاسی اصلاح طلب در پایان گفت: »در آخر 

می خواهم به روش  خودم برداشت  امیدوارکننده ای از این 

اظهارنظر لاریجانی داشته باشم. تقریبا اطمینان دارم ایشان 

مطلبی خلاف  مشی و روش و دیدگاه رهبری نمی گوید و اگر 

انتقاد و بلکه اعتراض شفاف به روش های حذفی در انتخابات 

که نتیجه نظارت استصوابی است دارد، و مشخصا اشاره به نیاز 

به چاره ای دیگر برای ملک می کند، یعنی احتمال  امیدواری به 

امکان  بازنگری در روش های نظارت استصوابی همچنان وجود 

دارد. البته اگر قرار باشد محدوده گشایش در تایید صلاحیت ها 

در حوزه خودی ها و نخودی ها بماند، فعلا آنچه قطعی است 

عدم مشارکت و سردی  انتخابات است. ضمن آنکه قبل از آن 

باید چشمه ای از امیدواری و روزنه ای از آینده روشن به مردم 

نشان داد. آن هم نه در شعار که در عالم واقع و با عملی آنی و 

ماندگار. و هنوز آدم است و امید... اگر همه بپذیریم که مُلک 

را چاره ای دیگر نیاز است.«

حمیدرضا ترقی، عضو شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی در گفت وگو با »فرهیختگان«:

ایجاد ائتلاف به فضای رقابتی بســـتگی دارد
علی محمد نمازی، عضو حزب کارگزاران سازندگی در گفت وگو با »فرهیختگان«:

کارگزاران با جبهه اصلاحات هماهنگ  می شوند

سید شهاب الدین طباطبایی، دبیرکل حزب ندای ایرانیان در گفت وگو با »فرهیختگان«:

مردم نباید حس کنند به خودی، نخودی و ناخودی تقســـیم شـــده اند

سیدغنی نظری خانقاه، عضو شورای مرکزی جمعیت پیشرفت و 

عدالت ایران اسلامی، حزب نزدیک به محمدباقر قالیباف در ابتدا با 

اشاره به باورهای سیاسی جریان موسوم به نواصولگرایان گفت: »من 

سخنگوی نواصولگرایان نیستم. آنان افرادی هستند که بالاخره به 

تغییراتی در شیوه و روش های اصولگرایی معتقدند. ایستا و ساکن 

بودن جناح سیاسی را نمی پذیرند. البته به طورکلی احزاب و جریانات 

سیاسی نمی توانند ایستا و ساکن باشند. بالاخره باید تغییر و تحول 

روزانه داشته باشیم. تغییر و تحول هم باید روبه جلو باشد، نه بازگشت 

به عقب. ما به دنبال این هستیم که مسائل و مشکلات کشور با 

مشارکت همگانی حل شود. این چالش ها با هماهنگی همه قوا 

قابل حل است. مجلس یک قسمت قضیه است. بعضا شاهدیم، 

تصمیماتی که ما در مجلس می گیریم در دستگاه های اجرایی و 

قضایی با جدیت پیگیری و اجرایی نمی شود. این یعنی مثلا در 

آن نمونه خاص قسمت های عمده کار می لنگد. اصلا انتخابات 

را بگذاریم کنار، برای اداره امور جامعه هماهنگی لازم است. نکته 

دیگر آنکه غیر از هماهنگی، تغییر و تحول هم از دیگر لازمه های حل 

چالش هاست، باید از خطاهای گذشته عبرت گرفت، نقاط قوت را 

تقویت کرد و نقاط ضعف را از بین برد. این هم بخشی از قضیه است. 

بحث بعدی را باید رقابت و مشارکت پذیری دانست. مقام معظم رهبری 

نکاتی در دیدار با مسئولان نظام مطرح کردند که بحث مشارکت در 

آن خیلی جدی بود. بالاخره این مردم هستند که باید در انتخابات 

مشارکت داشته باشند تا احزاب رونق بگیرند و این احزاب هستند 

که می توانند در آوردن مردم پای صحنه نقش اساسی ایفا کنند. 

درحال حاضر نگرش مردم به حزب در کشور نگرش مثبتی نیست، 

بالاخره واقعیتی است. از طرف دیگر افرادی که خارج از چهارچوب 

حزبی رای می آورند عموما مطالبات فردی دارند و نمی شود نسبت 

به کارآمدی  شان اطمینان داشت. 

  برخی افراد با طرح ناپخته »صیانت« می خواستند مجلس 

را مقابل مردم قرار دهند

او همچنین گفت: »بالاخره این مملکت با هزاران شهید به دست ما 

رسیده است. ما باید عرضه داشته باشیم که این دستاورد را حفظ 

کنیم و به نسل بعد تحویل دهیم. مقام معظم رهبری هم موضوع 

مجلس انقلابی را مطرح و سه بار هم آن را تکرار کردند و درنتیجه 

تکلیف ما سنگین تر از گذشته شده است. مردم باید احساس کنند 

مجلس از خودشان است. نه اینکه درگیر حواشی مختلف شویم. در 

دو، سه مورد مجلس امتحانش را خوب پس داد، مثلا با طرح ناپخته 

صیانت می خواستند کاری کنند که مجلس مقابل مردم قرار بگیرد. 

برخی تندروها تلاش می کردند مواردی را که خیلی از جامعه آن را 

قبول ندارند به اسم مجلس به تصویب برسانند. درحالی که مجلس 

از افکار عمومی نظرسنجی می کند و در مواردی که ببیند اکثریت 

جامعه  موردی را قبول ندارد اصلا وارد نمی شود یا در موردی دیگر، 

در بحث اصلاح قانون بیمه کارگران ساختمانی به دنبال کمک به 

کارگران بودیم اما دیدیم هزینه پروانه های ساختمانی به شدت 

افزایش پیدا کرد و به ساخت وساز ضربه خورد. با بازخورد افکار 

عمومی متوجه اشتباه خود شدیم و آن را اصلاح کردیم.«

  ائتلاف سال 98 بین نواصولگرایان و جبهه پایداری تکرار 

نخواهد شد

این عضو شورای مرکزی حزب موسوم به جمعیت پیشرفت و 

عدالت ایران اسلامی درباره احتمال ائتلاف دوباره اعضای 

این جریان با نامزدهای مورد حمایت حزب موسوم به جبهه 

پایداری انقلاب اسلامی، این طور توضیح داد: »اعضای هر 

ائتلافی باید با یکدیگر اشتراکات زیادی داشته باشند. من و 

شما هم اگر بخواهیم به مسافرت برویم، باید اشتراکات مان از 

اختلافات مان بیشتر باشد تا دچار مشکل نشویم. اما فرض کنید 

90 درصد اختلاف سلیقه داشته باشیم، نتیجه چه می شود؟ آن 

ائتلافی که سال 98 صورت گرفت دوستان چون در آن مقطع به 

نواصولگرایان نیاز داشتند، شروط را پذیرفتند و وارد شدند. الان 

هم بیشتر حاشیه هایی که برای مجلس درست می شود به دلیل 

عملکرد آن دوستان است. دوستانی که اشاره کردید، در انتخابات 

سال 98 آمدند از ظرفیت نواصولگرایان استفاده کردند. بعضی 

از افرادی که الان در تهران نماینده هستند، اگر در لیست قرار 

نمی گرفتند، در روستاهای خودشان هم رای نمی آوردند. ما در 

جریانات چپ و راست نمونه آن را دیده ایم، مثلا در دوره دهم 

نماینده ای بود که در منطقه خودشان هزار رای نیاورده بود اما 

در تهران بالای یک میلیون رای آورد یا در همین دوره، افرادی 

انتخاب شدند که در دانشگاه خودشان اگر برای یک کانون 

فرهنگی نامزد می شدند یا در تعاونی مسکنی ثبت نام می کردند، 

رای نمی آوردند. با توجه به این نکته شاهد آن بودیم که برخی 

آمدند به جریان نواصولگرایی به سرلیستی آقای قالیباف وصل 

شدند و رای آوردند. از اولین روز کاری در مجلس هم به خاطر 

حمله به اشخاص، کلیت مجلس را زیرسوال می بردند. این 

انصاف نیست. من اگر با شخصی اختلاف دارم، نباید کل 

جریان سیاسی مرتبط با آن شخص را دچار حاشیه کنم. این 

کار غیراخلاقی است. باتوجه به تجربه تقریبا چهارساله همکاری 

در مجلس، شخصا پیشنهاد می کنم اگر همان اتفاق تکرار شود 

)ائتلاف(، جریانات دیگر هم دچار ریزش خواهند شد. بالاخره 

برخی افراد از ابتدا به دنبال طرح صیانت بودند، قانونمند شدن 

فضای مجازی با آنچه که دوستان به دنبالش بودند خیلی تفاوت 

دارد. خیلی فرق هست بین اینکه صورت مساله را از اساس پاک 

کنیم یا به حل یک مشکل بپردازیم. درباره این نمونه خاص باید 

گفت هیچ کس مخالف قانونمند شدن فضای مجازی نیست اما 

اینکه شما تمام جدیت و عزم تان در مسیر تصویب چیزی مثل 

طرح صیانت باشد، درست نیست. به نظرم با توجه به جمیع این 

موارد، امکان ندارد این اتفاق مجددا تکرار شود. اشتراکات هر 

ائتلافی نسبت به اختلافاتش باید بالای 50 درصد باشد. اگر 

اشتراکات فکری کم باشد قطعا آن ائتلاف به سرمنزل مقصود 

نخواهد رسید.«

  جریانی نزدیک به رئیس جمهور اسبق هم در انتخابات 

نامزد معرفی خواهد کرد

نظری خانقاه در پایان با اشاره به وجود یک جریان خاص که 

هدفش تخریب دولت، مجلس و روابط این دو قوه است، از 

تصمیم احتمالی برخی افراد نزدیک به رئیس جمهور اسبق 

برای حضور در انتخابات مجلس دوازدهم خبر داد. او در این باره 

گفت: »یک جریان انحرافی به دنبال تضعیف همزمان دولت و 

مجلس است. همین قضیه خودروهای شاسی بلند نمونه ای از 

این تلاش ها بود. ربط دادن خودرویی که در سال 1۳99 اعطا 

شده به استیضاح وزیر در سال 1۴0۲ چه معنایی دارد؟ البته 

دادستان کل کشور هم اعلام کرد افرادی که این ادعا را داشتند 

در این رابطه مدارکی تحویل نداده اند. جریان اصولگرایی باید 

بداند یک جریان انحرافی در پشت آن به دنبال تضعیف دولت 

و مجلس است. برخی معتقدند آشی که برای من نیست، بگذار 

ظرفش شکسته شود. به خاطر یک دستمال نباید قیصریه را به 

آتش کشید.« او در پایان در پاسخ به اینکه این جریان تا چه میزان 

به محمود احمدی نژاد قرابت دارد و آیا قرار است در انتخابات 

پیش رو لیستی معرفی کنند یا خیر، گفت: »تنها نماینده ای 

که با احمدی نژاد نشست و برخاست داشت همین آقایی بود 

که مساله خودروها را مطرح کرد. تحرکات این  جریان، عقبه 

سیاسی دارد. قطعا در پشت صحنه جلسات متعددی برای آن 

برگزار شده و هدف این فعالیت ها هم آن است که کلیت نظام 

را به فساد سیستمی متهم کنند. این فعالیت ها تلاشی است 

که به مردم بگویند ما همچنان هستیم؛ به ما توجه کنید. قطعا 

در انتخابات هم فعال خواهند بود. اما باید دید چه پوششی را 

برای فعالیت انتخاباتی در نظر می گیرند.« 

سیدغنی نظری خانقاه، عضو شورای مرکزی جمعیت پیشرفت و عدالت ایران اسلامی در گفت وگو با »فرهیختگان«:

وما جواب نمی دهد یانی هم لز مشـــکلات کشور باید با مشـــارکت همگانی حل شـــود، اما ائتلاف با هر جر


